
От началото на този 
месец Китайската народна 
република пое ротационното 
председателство на Съвета за 
сигурност на ООН. Макар и в 
рамките само на 30 календарни 
дни тази високоотговорна 
позиция е изключително важна 
на фона на текущите тектонични 
геополитически процеси. 
Естествено, става дума преди 
всичко за кървавия конфликт 
между Израел и „Хамас“, взел 
вече хиляди жертви, между които 
цивилни мъже, жени и деца.

И разбира се, още с 
поемането на поста китайският 
представител Джан Дзюн заяви, 
че „справянето със ситуацията 
между Палестина и Израел 
е най-отговорната задача на 
Съвета за сигурност през този 
месец“. На водещо място, той 
подчерта важността от възможно 
най-скорошното спиране на огъня 
и последователно усилие за 
ограничаване броя на цивилните 
жертви, избягване на по-
голямо хуманитарно бедствие и 
разширяването на конфликта.

От високата трибуна 
на Съвета за сигурност на 
Обединените нации г-н Джан 
Дзюн отговорно заяви, че „като 
ротационен председател, заедно 
с международната общност, 
Китай ще насърчава Съвета 
за сигурност да предприеме 
отговорни и значителни 
колективни стъпки към 
постигането на тези цели“.

Несъмнено, думите на 
представителя на Китай в този 
високоотговорен орган на 
ООН, ще бъдат последвани от 
конкретни предложения и идеи 
за реалистични мерки, насочени 
към „горещата точка“ в Близкия 
изток и отново ще потвърдят, 
че външнополитическия курс на 
нов, социалистически Китай е 
синоним на ефикасна дейност 
по посока мира и сигурността на 
планетата.

Петър Герасимов

Ефикасна дейност 
по посока мира и 
сигурността
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2Си Дзинпин с приветствие  
към Международното 
изложение за внос в Китай 
Си Дзинпин заяви, че изложението 
е изиграло роля на платформа за 
международни сделки, инвестиции, 
културен обмен, както и за 
изграждане на нова структура за 
развитие на Китай и за задвижване 
на световния ръст.

Поредното антисубсидийно 
разследване на ЕС спрямо 
китайски електромобили 
ще има негативен ефект 
за търговията
Ръководителят на китайската 
мисия в Брюксел Фу Цюн каза, 
че решението на Съюза е 
„несправедливо и достойно за 
съжаление”. 

I I 4

Ден на китайската 
култура

Обиколката на  
дипломати из Китай

I стр. 8 – 9
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Възможностите на 
Китай в Космоса  
се развиват на 
световно ниво

Живописната 
планинска верига 

У’ишан
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Си Дзинпин с приветствие  
към Международното  
изложение за внос в Китай 

К
итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин изпрати поз-
дравително пос-
лание до 6-ото 
Международно-

то изложение за внос. В не-
го той заявява, че изложе-
нието е изиграло роля на 
платформа за международ-
ни сделки, инвестиции, кул-
турен обмен, сътрудничест-
во и е допринесло много за 
изграждане на нова струк-
тура за развитие на Китай 
и за задвижване на светов-
ния ръст.

В момента световното 
икономическо възстановя-
ване е слабо и различни-
те страни трябва заедно да 
преодолеят трудностите в 
стремеж към общо разви-
тие. Китай предоставя въз-
можности за световно раз-
витие, ще продължи с по-
литиката за отваряне на ви-
соко ниво и ще насърчава 

икономическата глобализа-
ция в името на по-отворе-
но, приобщаващо, баланси-
рано, инклузивно и взаим-
ноизгодно развитие, казва 
Си Дзинпин. 

„Надявам се Междуна-
родното изложение за внос, 
допринасяйки за изграж-
дане на нова структура за 

развитие, да създаде повече 
възможности за света чрез 
опита на китайското раз-
витие, да спомогне за из-
граждане на отворена гло-
бална икономика, основана 
на взаимната изгода за раз-
лични страни“, пише още 
в посланието си китай- 
ският лидер.

ноВини

еотдавна в Най-
роби президен-
тът на Кения 
Уилям Руто да-
де ексклузив-
но интервю за 

Китайската медийна гру-
па. Коментирайки инициа- 
тивата „Един пояс, един 
път“, той заяви, че в мо-
мента тя е привлякла за 
участие повече от 150 стра-
ни, в които живее около 
70% от световното населе-
ние. В рамките на иници-
ативата, всички участници 
провеждат диалог и споде-
лят опит за изграждането 
на един по-добър и приоб-
щаващ свят. По думите на 
Руто, на Форума за меж-
дународно сътрудничество 
„Един пояс, един път“ той е 
разговарял с представители 

на редица частни компа-
нии, желаещи да инвести-
рат в Кения и Африка, и 
„това ни носи възможнос-
ти за светло бъдеще“.

Китай не е най-голяма-
та държава – кредитор на 
Кения. Страната има ши-
роки връзки със Светов-
ната банка, Международ-
ния валутен фонд, Евро-
пейския съюз, Съедине-
ните щати и много дру-
ги страни. „Отношенията 
на Кения с Китай се осно-
вават на взаимната изго-
да. Ясно ни е какво иска-
ме и сами избираме свои-
те приятели и партньори. 
Също, както с други дър-
жави, връзките ни с Китай 
са здрави, делови и взаим-
ноизгодни“, подчерта Уи-
лям Руто.

Уилям Руто, 
президент на Кения: 
Сами избираме 
своите приятели и 
партньори

Н

итайската “Си-
нопек“ (Sinopec) 
и „Катар Енер- 
джи“ (QatarEner- 
gy) подписаха 
споразумение за 

сътрудничество, предвиж-
дащо покупка и продажба 
на втечнен природен газ и 
дялово участие в съвмест-
но предприятие за срок от 
27 години.

Според изявление на 
„Синопек“, съгласно спо-
разумението, „Катар Енер-
джи“ ще доставя по 3 ми-
лиона тона втечнен при-
роден газ на китайска-
та компания всяка годи-
на от проекта за разши-
ряване на North Field South 

(NFS). „Катар Енерджи“ от 
своя страна ще прехвърли 
на „Синопек“ 5% от акци-
ите в дружество, и което 
притежава еквивалента на 
6 милиона тона годишно 
производствен капацитет 
газ в проекта North Field 
South. Споразумението бе-
ше подписано в Шанхай 
на специална церемония.

Катар е един от водещи-
те износители на втечнен 
природен газ в света. Спо-
ред „Синопек“ проектът за 
разширяване на North Field 
South ще изгради две нови 
производствени линии за 
LNG с производствен ка-
пацитет от 16 милиона то-
на годишно.

„Синопек“ и „Катар 
Енерджи“ подписаха 
споразумение за 
сътрудничество

К

К

Н

умулативният внос на стоки и 
услуги в Китай се очаква да дос-
тигне 17 трлн. д. през следващи-
те пет години, каза китайският 
премиер Ли Цян в речта си на 
откриването на 6-ото междуна-

родно изложение за внос в Шанхай.
„Китай винаги в бил отворен към спо-

деляне на възможностите на своя пазар“, 
коментира китайският премиер и добави, 
че страната активно ще разширява вноса, 
ще насърчава координираното развитие 
на търговията със стоки и услуги, ще под-
крепя иновациите във външнотърговските 

формати и модели и ще стимулира цифро-
вата търговия.

Китай допълнително ще разшири дос-
тъпа до пазара и ще приложи политики 
за премахване на бариерите пред чуждес-
транните инвестиции в производствения 
сектор. През първите три тримесечия на 
тази година БВП на Китай се увеличи с 
5,2% на годишна база. Това показва поло-
жителните тенденции за напредване на ки-
тайската икономика и определено подчер-
тава, че Китай ще играе по-значима роля в 
стабилизирането и стимулирането на въз-
становяването на световната икономика.

а първи ноем-
ври в Шанхай се  
проведе церемо-
ния по изпраща-
нето на 40-ата ки- 
тайска научна 

експедиция в Антарктика. 
Тя ще работи на ледения 
континент за 5 месеца, до 
следващия април.

Една от главните задачи 
на експедицията е да уста-
нови нова станция по край-
брежието на Източна Ан-
тарктика на море Рос. Тя 
ще бъде петата на Китай 
на континента и първата на 
Тихия океан. В нея ще се 
провеждат изследвания вър-
ху атмосферната и основна-
та морска среда.

Освен това експедицията 

Обемът на вноса на Китай ще 
достигне 17 трилиона долара 

Китай ще създаде нова 
станция в Антарктика

ще извърши съвместни из-
следвания в гранични об-
ласти на антарктическата 
наука и ще осъществи меж-
дународно сътрудничество в 

логистичната подкрепа със 
Съединените щати, Велико-
британия, Австралия, Ита-
лия, Южна Корея, Русия, 
Чили и други страни.
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第一观察｜围绕进博会“三大定位”，习近平主席提出新要求
11月5日，国家主席习近平向第

六届中国国际进口博览会致信，
围绕进博会“三大定位”提出新要
求——

希望进博会加快提升构建新发
展格局的窗口功能，以中国新发展
为世界提供新机遇；

充分发挥推动高水平开放的平
台作用，让中国大市场成为世界共
享的大市场；

更好提供全球共享的国际公共
产品服务，助力推动构建开放型世
界经济，让合作共赢惠及世界。

自2018年以来，习近平主席连
续五年在进博会开幕式上发表主
旨演讲或致辞。去年，习近平主席
明确提出进博会“三大定位”：“构
建新发展格局的窗口”“推动高水
平开放的平台”“全球共享的国际公
共产品”。

当前世界经济复苏动力不足，更
需各国同舟共济、共谋发展。习近
平主席致信以“加快提升”“充分发
挥”“更好提供”为关键词，对“三大
定位”提出新要求，这既是对进博会
功能作用的强化提升，也彰显了中
国坚定推进高水平开放、推动构建
开放型世界经济的坚定决心。

加快提升构建新发展格局的窗
口功能——

习近平主席多次强调，新发展
格局“决不是封闭的国内循环，而
是更加开放的国内国际双循环”。
作为世界上第一个以进口为主题
的国家级展会，进博会具有展商、
展品双境外的特点，联通国内国际
的作用尤为凸显。

2018年以来，进博会年年举
办、从未中断，促进双循环的“窗口

新华全媒+丨巫镇高速通车在即 
陕西重庆连起高速公路新通道
巫镇高速公路三标段施工现场（11月1日摄，无人
机照片）。
巫镇高速公路是国家高速公路网银百高速
G6911巫溪至镇坪段，连接陕西省镇坪县与重庆
市巫溪县，全长约48.7公里，总投资98.4亿元，全
线桥隧比较高，施工难度较大。目前，巫镇高速
公路已全线贯通，预计2024年元旦前正式通车，
届时将进一步打通陕西和重庆的山水阻隔，也将
为西北地区通江达海提供便捷通道。

功能”进一步强化。
累累硕果正是生动证明：前5届

进博会共有131个国家和国际组织
参加国家展，超过1.58万家次参展
商参加企业展，约2000项新产品、
新技术、新服务首发，意向成交额
近3500亿美元。

广度拓展，更大“朋友圈”强化
联通纽带。今年进博会是新冠疫
情后首次全面恢复线下办展，参展
世界500强和行业龙头企业数达
289家，为历届之“最”。

深度延伸，更深融合促进互利
共赢。3400多家签约参展企业
中，200多家是连续6年参加进博
会的“全勤生”。从“头回客”到“回头
客”再到“常驻客”，更多参展商变
投资商，扎根深耕中国市场。

打通两个市场，为世界带来发
展机遇，也为中国自身发展注入活
力。越来越多新产品、新技术、新

服务在这里首发首秀，并进入中国
大市场，进一步带动中国产业升级
和消费升级，为高质量发展助力，
也为世界提供更多新机遇。

充分发挥推动高水平开放的平
台作用——

“高水平开放”，是历届进博会
的“高频词”。从主动扩大进口，到
持续放宽市场准入，从营造国际
一流营商环境，到打造对外开放
新高地，这个高水平开放平台持续
发出开放强音。

举措落地，见证中国扩大开放
的重信守诺：增设中国（上海）自
由贸易试验区临港新片区，加快推
进海南自由贸易港建设，连续缩减
外资准入负面清单，《区域全面经
济伙伴关系协定》全面生效……

扩大进口，反映中国大市场的
磁力魅力：“中国市场这么大，欢
迎大家都来看看”。如今，进博会举

办地上海已累计引入进博展品近
27万种（件），累计进口商品额超
3230亿元。中国稳居世界第二大
货物进口国。未来5年，中国货物贸
易、服务贸易进出口额有望累计超
过32万亿美元、5万亿美元……

从45年前实行对外开放，到22
年前加入世贸组织；从10年前提出
共建“一带一路”倡议，到连续举办
中国国际进口博览会，中国开放大
门越开越大。

更好提供全球共享的国际公共
产品服务——

面对世界百年未有之大变局加
速演进，世界经济复苏乏力，作为
国际公共产品的进博会，持续推动
做大共享蛋糕，为全球经济注入
活力。

一条阿富汗羊毛地毯在中国销
售，意味着当地一个山区家庭获
得一年收入；一款罕见病新药从
进博会亮相到市场落地使用仅6
个月，更短上市时间给患者带来福
音……一个个进博会故事，不断增
进民生福祉。

“一带一路”共建国家签约企业
展面积较上届增长约30%；参加
国家展的69个国家有16个是最不
发达国家；通过提供部分免费展
位等方式，中国推动最不发达国家
特色产品进入中国市场……以更
开放心态和举措，共同把全球市场
蛋糕做大、把全球共享机制做实、
把全球合作方式做活，中国一直在
行动。

万里长江，汇百川终入大海。以
进博会为窗口，中国正在以更加开
放自信的姿态，与世界携手共创更
美好未来。

“中国在应对气候变化
方面的创新、创造力和实
力对世界助力颇多，是全
球可再生能源发展的引领
者。”联合国气候变化迪拜
大会候任主席、阿拉伯联
合酋长国工业和先进技术
部部长苏尔坦·贾比尔日前
在接受新华社记者书面采
访时说。

苏尔坦说，中国是全球
最大的可再生能源市场，并
继续通过其可再生能源供
应链助力全球能源转型。

他认为，中国在共建“一
带一路”倡议下开展的很多

专访：中国对全球应对气候变化贡献良
多——访联合国气候变化迪拜大会候

任主席苏尔坦·贾比尔

项目都与支持绿色经济有
关，能源相关领域的投资变
得更加绿色。中国不仅在生
产全球能源转型所需的产
品，其工业实力也在帮助减
少各国的成本。中国在清洁
技术方面的持续引领，是助
力实现全球能源转型和应
对气候变化、促进发展的
重要因素。

苏尔坦说，阿联酋与中
国在可再生能源方面有着
广泛合作，有多个在建光伏
和风电项目，“阿联酋和中
国保持着强有力的伙伴关
系，我相信这种关系将会

继续发展和加强”。
他透露，联合国气候变

化迪拜大会将展示中国在
多方面所取得的成就，“尤
其是在可再生能源和清洁
能源方面”。

关于联合国气候变化迪
拜大会，苏尔坦说，重点是
推动包容性进程，将所有人
聚在一起，采取具体措施应
对气候变化，实现2015年《
巴黎协定》设定的目标。他
提及，为此已经制定包含4
个要点的“行动计划”，包括
加快实现公平有序的能源
转型等。
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В
изитата на ки-
тайския външен 
министър Уан И 
в САЩ носи на-
дежда за подо-
бряване на ки-

тайско-американските от-
ношения, коментира „Асо-
шиейтед прес“. 

От 26 до 28 октомври, по 
покана на държавния секре-
тар Антъни Блинкън, Уан 
И посети САЩ. Визитата 
привлече голямо медийно 
внимание в САЩ най-вече 
поради постигнатото съгла-
сие да се положат общи уси-
лия за реализиране на сре-
ща между държавните ли-
дери Си Дзинпин и Джо 
Байдън следващия месец 
в Сан Франциско, по вре-
ме на срещата на лидери-
те на АТИС. Анализатори 
посочват, че това несъмне-
но е ясен сигнал, който да-
ва основание за предпазлив 

оптимизъм за по-ната-
тъшното развитие на ки-
тайско-американските от-
ношения. Обърнато бе вни-
мание и на изложената от 
Уан И позиция на Китай 
за по-нататъшното разви-
тие на двустранните отно-
шения, в която се акцен-
тира на необходимостта от 
реализиране на договоре-
ностите в китайско-амери-
канските отношения, ста-
билизирането на контакти-
те, контролирането на раз-
личията и споровете, както 
и на реализирането на вза-
имноизгодни проекти. Из-
тъква се и положителната 
реакция на американската 
страна на този подход на 
Пекин и се посочва, че във 
Вашингтон се надяват на 
стабилно и устойчиво раз-
витие на двустранните от-
ношения. 

Китайско-американски- 

те икономически и финан-
сови работни групи са въз-
становили дейността си. 
Възстановява се и сътрудни-
чеството в областта на кли-
матичните промени. Кон-
тактите между двете стра-
ни на различни нива са все 
по-чести.

Като най-важните двус-
транни отношения в света, 
отношенията между САЩ и 
Китай са свързани със съд-
бата на човечеството, изтъ-
кават и китайските медии. 
Активният сигнал, даден от 
настоящото посещение на 
Уан И в САЩ, създаде уве-
реност, че Вашингтон ще 
прояви смелост и мъдрост 
да действа в една и съща 
посока с Китай, за да спре 
влошаването на отношени-
ята и те да се върнат към 
нормалното си и устойчиво 
развитие, коментира Радио 
Китай за чужбина.

Говорителят на китай- 
ското министерство на 
външните работи Уан Уън-
бин отбеляза значението на 
постигнатото между Китай 
и САЩ споразумение да ра-
ботят заедно за осъществя-
ване на среща на държав-
ните глави на двете страни 
в Сан Франциско. В също-
то време, както посочи и 
министър Уан И по време 
на посещението си в САЩ, 
пътят към Сан Франциско 
не може да бъде „поставен 
на автопилот“. Двете стра-
ни трябва ефективно да ра-
ботят заедно, прилагайки 
на практика консенсуса, по-
стигнат в разговора меж-
ду двамата държавни гла-
ви в Бали миналата годи-
на, с което да се преодо- 
леят пречките и да се за-
сили консенсусът, за да бъ-
дат постигнати исканите ре-
зултати.

Визитата на Уан И във Вашингтон:  
Ясен сигнал за по-нататъшното развитие  
на отношенията на КНР със САЩ

Като най-
важните 
двустранни 
отношения 
в света, 
отношенията 
между САЩ и 
Китай са свързани 
със съдбата на 
човечеството, 
изтъкават и 
китайските медии

Коментари

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

Н

П
ренебрегвайки 
както междуна-
родните проте-
сти, така и тези 
вътре в страната, 
на 2 ноември То-

кийската електрическа ком-
панията (ТЕПКО) стартира 
третата фаза от операция-
та за изхвърляне на отпа-
дъчни води от АЕЦ „Фуку-
шима“. Очаква се настоя- 
щото изхвърляне да про-
дължи до 20 ноември, ка-
то общите емисии ще бъдат 
около 7800 тона. Компани-
ята заяви, че концентрация-
та на тритий в отпадъчни-
те води е в рамките на оч-
акваното. Преди една сед-
мица обаче радиоактивни 
отпадъчни води бяха раз-
пръснати върху работници 

в атомната електроцентра-
ла „Фукушима“, като два-
ма спешно бяха откарани в 
болница. Това е доказател-
ство, че не може да се вярва 
на твърденията на Япония 
за „безопасност“ на прера-
ботената ядрена замърсена 
вода, а рисковете в процеса 
не трябва да се подценяват.

През последните 12 годи-
ни след ядрената авария във 
„Фукушима“, компанията 
многократно е докладва-
ла със закъснение и е при-
кривала аварии и инциден-
ти. След инцидента с раз-
пръснатите радиоактивни 
отпадъци върху работници 
в атомната електроцентра-
ла, хора в риболовния сек-
тор заявиха, че са загуби-
ли доверието си в ТЕПКО. 

Ръководителят на отдела за 
управление на кризи в пре-
фектурата Фукушима заяви, 
че е разтревожен от липсата 
на координация между раз-
лични правителствени ве-
домства на Япония. Това ве-
роятно е причина ТЕПКО  
да е „твърде голяма, за да 
фалира“, и продължава да 
съществува, въпреки скан-
далите. Според съобщения 
на медии много високопос-
тавени японски служите-
ли са станали консултан-
ти на ТЕПКО след пенсио- 
нирането си, а служители 
на компанията също могат 
да влязат в консултантска-
та група на правителство-
то. Това подсказва, че япон-
ските регулаторни агенции 
са си затворили очите за 

злодеянията на Токийска-
та електрическа компания.

Изминаха два месеца от 
старта на изхвърлянето на 
ядрено замърсени отпадъч-
ни води в океана. Новият 
инцидент доказва необхо-
димостта от създаване на 
дълготраен механизъм за 
надзор. Ако Япония наисти-
на е уверена в безопасност-
та на нейната схема за из-
хвърляне на отпадъчни во-
ди, то страната трябва да из-
хвърли замърсената вода по 
отговорен начин и да под-
крепи създаването на дъл-
госрочен механизъм за мо-
ниторинг с пълното учас-
тие на всички заинтересо-
вани страни, включително 
независим надзор от тре-
ти страни. 

Истината и лъжите на Япония за отпадъчните 
радиоактивни води от АЕЦ „Фукушима“

Ако Япония 
наистина е уверена 
в безопасността 
на нейната схема 
за изхвърляне на 
отпадъчни води, 
то страната 
трябва да изхвърли 
замърсената вода 
по отговорен начин 

аскоро директо-
рът на Държав-
ното управле-
ние за междуна-
родно развитие 
и сътрудничест-

во Люо Джаохуей заяви на 
пресконференция, че през 
последните 10 години Ки-
тай е дал голям принос и 
участва активно в процеса 

на международно управле-
ние. През последните три 
години, Пекин е предос-
тавил помощи за овладя-
ването на пандемията от 
COVID-19 на 153 страни и 
15 международни органи-
зации и е изпратил меди-
цински екипи в 34 държави; 
над 2,3 милиарди ваксини 
са предоставени на повече 

от 110 страни и 4 междуна-
родни организации.

През последното десети-
летие Китай е подписал до-
кументи със 120 страни за 
реализацията на около 2000 
съвместни проекта, вклю-
чително създавайки пове-
че от 80 търговски зони, с 
инвестиции за почти 1 три-
лиона долара. Благодарение 

на китайски програми са 
обучени повече от 100 000 
специалисти в различни об-
ласти, съдействайки за из-
важдането от бедността на 
40 милиона души. Освен то-
ва Китай е изпратил пове-
че от хиляда пъти спешни 
помощи за над 70 държави.

През последните 10 години Китай е предоставил  
над хиляда пъти спешни хуманитарни помощи  
за повече от 70 страни

Китай е подписал 
документи със 120 
страни за около 2000 
съвместни проекта, 
създавайки повече 
от 80 търговски 
зони, с инвестиции 
за почти 1 трлн. д.
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Партньорството на България с Китай изисква 
хармонизиране между гражданския сектор  
и държавните органи

оят принос днес 
ще включва ис-
торическа бележ-
ка. Не само за-
щото това е де-
сетата годишни-

на на инициативата „Един по-
яс, един път“. Но и защото бих 
искал да отбележим 75-ата го-
дишнина на дипломатически-
те отношения между България 
и Китай, която ще се отбеле-
жи следващата година.

Говорейки за отношения-
та между нашите две страни, 
виждаме, че историята неви-
наги върви напред. Последни-
те 30 и повече години трудно 
могат да бъдат свързани с не-
що градивно в развитието на 
страната ни. Бих могъл да от-
неса това, макар и в по-мал-
ка степен, към всички бивши 
социалистически страни. Се-
га България е страна, която 
се опитва да се реиндустриа-
лизира, т. е. да достигне ниво-
то от 1989 г., за да може да се 
впише в социално-икономиче-
ските и политическите реално-
сти на 21-ви век. От тази глед-
на точка китайският опит са от 
първостепенно значение за на-
шата страна. Ето защо е съв-
сем логично, ако има консен-
сус по един външнополитиче-
ски проблем на България, той 
да се дължи именно на наше-
то конструктивно и национал-
но отговорно отношение към 
динамичното развитие на от-
ношенията ни с КНР. 

Това се потвърждава и от 
зачестилите посещения, пре-
димно от България в Китай, 
на държавни ръководители. То-
ва се потвърждава от констру-
ктивното отношение на Бълга-
рия към формата за всестран-
но развитие на отношенията 
между Китай и страните от 
Централна и Източна Евро-
па. Многократно съм казвал, 
че този формат се превърна 
в експериментална платфор-
ма, от която тръгна идеята за 
инициативата „Един пояс, един 
път“, формулирана от китай- 

М

китайския внос в България.
Също така е много важно 

да насочим вниманието си към 
търсене на нови подходи към 
проблема с китайските ин-
вестиции в България. Наис-
тина има някои обнадеждава-
щи стъпки в тази посока. Те 
са свързани основно с предос-
тавянето от Китайската банка 
за развитие, чрез нашата Банка 
за развитие, на кредитна линия 
за развитие на икономическите 
отношения между двете стра-
ни. Тази възможност се пре-
доставя от китайската държа-
ва, която предоставя над ми-
лиард евро ресурси. Ако оба-
че зададем въпроса колко от 
тези средства са усвоени, от-
говорът е твърде песимисти-
чен. До момента по тази ли-
ния са усвоени едва 25 – 30 
млн. евро. Още по-страшно-
то е, че тези пари са насочени 
към структури, които нямат съ-
ществен принос и дори интерес 
в развитието на икономически-
те връзки между България и 
Китай. В същото време се бло-
кират проекти, които реално 
биха могли да задвижат коле-
лото на българо-китайските 
икономически отношения. То-
ва важи преди всичко за фир-
ми, които са влезли в някак-
ва форма на сътрудничество 
или партньорство с китайски 

ГеополитиКа

и в постоянното повишаване 
на квалификацията на произ-
водствения потенциал в облас-
тта на новите технологии. Та-
ка че постигнатото до момента 
е крайно недостатъчно. Тряб-
ва да кажем, че тези конста-
тации за „Хуауей“ се отнасят 
и за цялостното състояние на 
българо-китайските икономи-
чески и научно-технически от-
ношения.

Това е реалната картина 
днес. От една страна, има до-
бро политическо развитие и 
климат на доверие и взаимен 
интерес в отношенията меж-
ду София и Пекин, а от друга 
страна, в областта на конкрет-
ните ефекти и практически-
те резултати изоставаме мно-
го сериозно от нашите съседи 
на Балканите и от страните 
от Централна и Източна Ев-
ропа. Да не говорим за стра-
ните, които са ключови за раз-
витието на ЕС и европейското 
икономическо пространство.

Мисля, че все пак не тряб-
ва да изпадаме в излишен пе-
симизъм, а да работим за мак-
симизиране на потенциала на 
българо-китайските отноше-
ния. Искам да отбележа, че 
противоречието, за което ста-
на дума, породи създаването 
на редица неправителствени 
структури, които работят в об-
ластта на българо-китайски-
те отношения и представля-
ват интересите на определени 
професионални групи от бъл-
гарския икономически живот. 

Преди шест години създа-
дохме Българска национална 
асоциация „Един пояс, един 
път“ и поехме по пътя на обе-
диняването на силите на граж-
данското общество. Наред с 
това си поставихме за задача 
да използваме изключително 
мощния ресурс, с който разпо-
лагат различни частни стопан-
ски субекти, както и Българ-
ската търговско-промишлена 
палата и Българската стопан-
ска камара. В научната сфера 
сме включили БАН и водещи 
университети. Интересът към 
културата и духовния живот ни 
накара да включим в нашата 
национална асоциация ръко-
водителите на всички големи 
творчески съюзи в страната.

Струва ми се, че изходът 
от проблемите в българо-ки-
тайските отношения или образ-
но казано, от „тесните места“ 
в това отношение, е на първо 
място в хармонизирането на 
отношенията между граждан-
ския сектор и държавните ор-
гани. Само по този начин ще 
можем да станем конструктив-
ни, позитивни и максимизи-
ращи потенциала си партньо-
ри на КНР.

Изказване на проф. д-р Захари Захариев, председател на Българската национална асоциация „Един пояс, един път“, 
на Третия форум на високо равнище за международно сътрудничество „Един пояс, един път“

Проф. д-р Захари Захариев, 
председател на Българската 
национална асоциация  
„един пояс, един път“ 

икономически структури. Има 
мощни китайски компании, 
които са готови да рискуват, 
като инвестират у нас и участ-
ват в изграждането на новата 
българска икономическа ин-
фраструктура. Това важи осо-
бено за сектори, които са из-
ключително важни за Бълга-
рия, като транспортна инфра-
структура, като високотехноло-
гични производства, като съз-
даване на модерни технопар-
кове, като развитие на тури-
зма и т. н.

Двустранната търговия съ-
що се развива с много плахи 
и незадоволителни темпове. 
Ще дам друг пример, свързан 
с Българската банка за разви-
тие, която е под контрола на 
Министерския съвет. Китай 
откри кредитна линия от 100 
млн. долара за стимулиране на 
външната търговия между две-
те страни и на първо място за 
насърчаване на българския из-
нос за КНР. Звучи странно, но 
не са усвоени повече от 4 про-
цента от тези пари.

Основното, по което се раз-
личаваме от Китай и което е 
гаранция за успеха на тяхна-
та икономическа политика, е 
тезата за необходимостта от 
нова парадигма на развитие, 
включваща т. нар. друго, но 
се дава приоритет на вътреш-
ния пазар, за разлика от близ-
кото минало.

И както китайският прези-
дент Си Дзинпин подчерта в 
речта си при откриването на 
Световния икономически фо-
рум в Давос, само чрез изграж-
дане на вътрешна циркулация 
Китай може да устои на бър-
зите промени на международ-
ната арена.

В тази връзка може да се 
каже, че китайският пример е 
изключително важен за Бъл-
гария, тъй като показва, че 

без създаването на ефектив-
на система за стимулиране на 
вътрешното търсене и без на-
сърчаване на потребителски-
те разходи е невъзможно пос-
тигането на устойчив ход на 
икономиката и социално раз-
витие. Към това, разбира се, 
трябва да добавим, че пости-
гането на тези задачи е пряко 
свързано с развитието на нау-
ката и търсенето на нови тех-
нологични решения, които са 
ключът към новата парадигма 
на развитие.

Със съжаление трябва да 
констатираме, че България все 
още е далеч от разбирането и 
усвояването на китайския оп-
ит в тази посока. Как може да 
се преодолее това? На първо 
място чрез сериозно проучва-
не и цялостно запознаване на 
управленския елит в България 
с опита на Китай. Но не на 
последно място като използва 
присъствието у нас на такива 
технологични и икономически 
гиганти като „Хуауей“.

Със съжаление обаче тряб-
ва да констатираме, че въпре-
ки ръста на инвестициите на 
„Хуауей“ в България през по-
следните пет години, ние сме 
далеч от използването на въз-
можностите да усвоим напъл-
но опита на тази транснацио-
нална корпорация в постига-
нето на пробив в технологич-
ното и икономическо разви-
тие в контекста на тази нова 
парадигма.

„Хуауей“ присъства в Бъл-
гария предимно като достав-
чик на своите производствени 
и технологични компоненти, 
но не и като тръст за комплекс-
но технологично развитие. Ос-
тава нереализирана възмож-
ността за използване на опи-
та на „Хуауей“ в учебния про-
цес, в отглеждането на млади 
и перспективни научни кадри 

ския президент Си Дзинпин.
В тази връзка съвсем ло-

гичен резултат беше подпис-
ването на съвместния доку-
мент между президентите на 
България и Китай за страте-
гическия характер на отно-
шенията между двете стра-
ни. Не бива обаче да изпада-
ме в излишна еуфория по та-
зи тема, тъй като подписване-
то на този важен документ от-
давна закъсня. Можем да да-
дем примери за увеличаване на 
българския износ за Китай и  

На Третия форум на високо равнище за международно сътрудничество „един пояс, един път“
присъстваха високопоставени лица от петте континента
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В Пекин бе създаден иновационен център  
за хуманоидни роботи

Пекин бе съз-
даден инова-
ционен център 
за хуманоидни 
роботи, за да се  

ускори тяхното технологич-
но предлагане и индустри-
ализацията им. 

Новият център ще из-
гражда както хардуерни, 
така и софтуерни платфор-
ми и ще се съсредоточи 
върху справянето с ключо-
ви проблеми, които тряб-
ва да бъдат решени спеш-
но в индустрията, като сис-
темата за контрол на опе-
рациите и операционната 

система с отворен код.
„Пекин има национал-

на платформа за инспек-
ция и тестване на робо-
ти и национален техниче-
ски комитет за стандарти-
зация на роботи и скоро 
ще създаде фонд за разви-
тие на индустрията за ро-
боти в Пекин“, каза Су Гу-
обин, зам.-ръководител на 
Пекинското бюро за ико-
номика и информационни 
технологии.

Съгласно издадени по- 
рано от Министерството  
на промишлеността и ин-
формационните техноло- 

гии насоки Китай ще се 
стреми да създаде предва-
рителна система за инова-
ции за хуманоидни робо-
ти с редица малки и сред-
ни предприятия, които да 

се специализират в този 
сегмент и разработят до 
2025 година авангардни 
технологии, а също и две 
до три компании с гло- 
бално влияние.

ъпреки потис-
кането на раз-
витието на Ки-
тай в космиче-
ския сектор от 
страна на САЩ, 

което е не по-малко от то-
ва на индустрията за чипо-
ве, възможностите на Ки-
тай в изследването на  Лу-
ната и останалите планети 
от Слънчевата система ве-
че са напреднали до воде-
що световно ниво. Това зая-
ви У Уейжън, главен инже-
нер на китайската програ-
ма за изследване на Луна-
та и академик в Китайска-
та академия на инженер-
ните науки. Той коменти-
ра това по време на основ-
ната си реч на церемони-
ята по откриването на 25-
ата годишна среща на Ки-
тайската асоциация за наука 
и технологии, най-важната 
среща на китайските науч-
ни кръгове, проведена тази 
година в Хъфей, столицата 
на източнокитайската про-
винция Анхуей.

У също така спомена 
друго голямо събитие в 
международните усилия за 
изследване на Космоса – 
това е американският про-
ект „Артемис“, който има за 
цел да върне американците 
на Луната и вече е събрал 
близо 30 държави в спора-
зумение за сътрудничество. 
„САЩ планират да се вър-
нат на Луната, да построят  
лунна база и след това да 
я използват като трамп- 
лин за бъдещите си каца-
ния на Марс“, каза У. „Ки-
тай обаче е изключен от 

американския проект.“
„Китайското изследва-

не на Космоса е изправено 
пред сериозни предизвика-
телства, белязани от блока-
да и изолация от страна на 
САЩ и други държави. То-
ва може да се сравни с по-
добни политики на Запада 
относно доставките на чи-
пове. Изследването на Кос-
моса се превръща в нова 
арена за битка и конкурен-
ция между великите сили 
на нашето време“, комен-
тира още У Уейжън.

Въпреки всичко това  
Китай е постигнал само- 
стоятелно вече множество 
постижения в сферата на 
изследването на Космо-
са. През януари 2019 г. ки-
тайският апарат за изслед-
ване на Луната „Чан‘ъ-4“ 
кацна успешно на тъмната 
страна на Луната. Следва-
щата мисия – „Чан‘ъ-5“, ус-
пешно донесе множество 
проби от земния спътник 
през октомври 2020 г. Ми-
сията „Тиенуън-1“ - първата 
по рода си мисия за изслед-
ване на Марс, също пости-
га изключителни резултати. 
Възможностите на Китай 
в изследването на Луната 
и планетата са напреднали 
до водещо световно ниво.

Възможностите за про-
следяване и контрол на кос-
мическите кораби на Китай 
в Космоса също бяха подси-
лени, реализирайки голям 
скок от стотици хиляди ки-
лометри до десетки мили-
арди километри, нараствай-
ки до еквивалента на свои-
те колеги в САЩ и Европа.

В

Възможностите на Китай в Космоса  
се развиват на световно ниво

През следващите 15 го-
дини предстоят няколко ми-
сии на Китай, които уси-
лено ще надградят въз-
можностите на страната. 
„Чан‘ъ-6“, която ще бъде 
изстреляна през следваща-
та 2024 г., ще се опита да 
постигне първото в света 
връщане на лунна проба от 
тъмната страна на Луната. 
Мисията „Чан‘ъ-7“, насроче-
на за 2026 г., има за цел да 
кацне на южния полюс на 
Луната и да извърши про-
учвания на лунните ресур-
си и околната среда в ра-
йона. След това предстои и 
„Чан‘ъ-8“, която ще прове-
ри нова технология, която 
използва лунните ресурси.

Освен мисиите до Луна- 
та, предстои изграждането 

на предложената от Китай 
Международна лунна изсле-
дователска станция, която 
включва участието на мно-
жество държави. Тази годи-
на Китайската национална 
космическа администрация 
подписа съвместни проек-
ти с Азиатско-тихоокеан-
ската организация за кос-
мическо сътрудничест-
во (APSCO), швейцарска-
та фирма nanoSPACE AG и 
базираната в Хавай Между-
народна асоциация на лун-
ните обсерватории.

„Китай планира да по-
стигне пилотирано кацане 
на Луната около 2030 г.“, ко-
ментира още У Уейжън.  

Предстоят и други кос- 
мически мисии, които не 
включват изследване на 

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

15-гОДИшЕН ПлаН ПрЕДвИжДа 
НаДгражДаНЕ На уСПЕшНО 
развИващата СЕ КИтайСКа 
КОСМИчЕСКа ПрОграМа

Луната. Мисиите „Тие-
нуън-2“ и „Тиенуън-3“ ще 
съберат и върнат проби от 
недалечен астероид. Пред-
стои и първото изпълнение 
на тестова мисия за защита 
на Земята от астероид. „Ние 
ще приложим въздействие 
с кинетична енергия върху 
астероид на десетки мили-
они километри, за да про-
меним орбитата му. Така 
ще изпробваме тестово на-
шата технология на защи-
та на планетата от евенту-
ално астероидно бедствие“, 
добави У.

Китай също така ще раз-
работи нова свръхтежка ра-
кета с диаметър 10 метра, 
която ще може да изпрати 
полезен товар от 150 тона 
в близка до Земята орбита.

Китай върви с уверени 
крачки към сериозно раз-
витие на технологиите за 
изследване на Космоса. Та-
зи гранична наука предла-
га нов поглед върху техно-
логичното и икономическо 
развитие на страната. Ки-
тайските учени работят се-
риозно за решаването на 
множество проблеми в на-
уката, намирането на прак-
тични работещи решения за 
важни инженерни въпроси 
и всеобхватно оползотво-
ряване на прогреса в мно-
жество други индустриал-
ни сектори, които могат да 
подпомогнат космическата 
програма на страната. Ки-
тай определено е един от 
световните лидери в изслед-
ването на Космоса и поло-
жената добра основа ще да-
де много нови резултати и 
в бъдеще. 
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и инвестиционни връзки“, 
прогнозира Йе Бин.

Антисубсидийното раз-
следване на Европейската 
комисия, започнало без ис-
кане на компании от ЕС, 
вече повдигна въпроси сред 
европейския бизнес за по-
тенциален отговор от стра-
на на Китай. 

„Историята на глобално-
то икономическо развитие 
показва, че човек ще попад-
не в капан само като избере 
протекционизъм и няма да 
успее или да стигне далеч, 
като преследва „разделяне“ 
или прекъсване на индус-
трията и веригите за достав-
ки“, каза говорителката на 

китайското Външно минис-
терство Мао Нин на прес-
конференция миналия чет-
въртък.

На 12 октомври Ки-
тайската търговска кама-
ра в ЕС (CCCEU) заяви, че 
разследването на китайски-
те електромобили от стра-
на на ЕС не е променило 
съществено увереността и 
решимостта на китайски-
те предприятия да проучат 
задълбочено европейските 
и световните пазари. Раз-
следването „не е полезно“ 
за постигане на собствени-
те екологични цели, особе-
но след като ЕС стартира 
законодателната цел за за-
брана на продажбата на но-
ви превозни средства с го-
риво през 2035 г., се казва в 
позицията на CCCEU.

Близки до индустрията 
отбелязаха, че ЕС трябва 
да приеме обективна глед-
на точка за развитието на 
китайската индустрия за 
електромобилите, чийто 
бърз растеж през послед-
ните години се основава-
ше на конкурентни предим-
ства, а не на национални 
субсидии. Луц Мешке, гла-
вен финансов директор на 
„Порше“, каза, че ходът на 
ЕС „не е много полезен“ 
за блока като цяло, и осо-
бено за Германия, съобщи 
„Файненшъл таймс“ на 25 
октомври. „Като внимате-
лен пазител на емблема-
тични европейски автомо-
билни марки в продълже-
ние на повече от десетиле-
тие, разглежда свободната 
търговия, включително за 
електромобилите, като по-
лезна за всички потребите-
ли и като помощ в борба-
та с глобалните климатич-
ни промени”, се казва в из-
явление на Geely Holdings до 
изданието „Глобъл Таймс“.

чистата енергия, която дава 
приоритет на конкуренци-
ята пред сътрудничеството 
с Китай, демонстрира на-
меренията за „разделяне“ 
в тази нововъзникваща ве-
рига за доставки с висока 
добавена стойност от поли-
тиците в ЕС и може да до-
веде пред нови препятствия 
в двустранните търговски 

аскоро бяха публику-
вани серия икономиче-
ски данни, които показ-
ват устойчивост и добри 
тенденции в китайската 
икономика през първите 

три тримесечия на годината.
Данните на Държавното енер-

гийно управление сочат, че между 
януари и септември снабдяването 
с енергия е било стабилно, а ин-
вестициите в сферата се увеличават 

бързо. За първите осем месеца ка-
питаловложенията във важни енер-
гийни проекти са достигнали близо 
1,5 трилиона юана, което е ръстът 
от 20,7% на годишна база.

През първите три тримесечия 
търговските приходи на големите 
културни и свързани с култура ком-
пании са били 9,16 трилиона юана, 
което представлява годишно уве-
личение от 7,7%.

По данните на Министерството 

Н

Статистическите данни 
показват активността 
и жизнеността на 
китайската икономика

на промишлеността и информа-
ционните технологии приходите на 
интернет индустрията за посочения 
период са надвишили 1 трилиона 

юана, което представя растеж на 
3,4% на годишна база, а печалби-
те – 96 млрд. юана или 18,2% го-
дишен ръст.

рябва да се отбе-
лежи, че добрата 
инерция в глобал-
ния зелен и ниско-
въглероден преход 
не дойде лесно и 

следователно трябва да се 
избягва формирането на 
тесни блокове и налагане-
то на едностранни и протек-
ционистки мерки, както и 
да бъдат отхвърлени опити-
те за „разделяне“ или „ на-
маляване на риска“, което 
застрашава глобалните ве-
риги за доставки и в крайна 
сметка, за да не застраши 
глобалното сътрудничест-
во по изменението на кли-
мата, заяви още Фу Цюн.

Наскоро Европейската 
комисия (ЕК) даде ход на 
антисубсидийно разследва-
не срещу електрически пре-
возни средства, произведе-
ни в Китай от компаниите 
BYD, SAIC Motor и Geely. 
И трите фирми са избрани 
чрез извадка. Американска-
та компания Tesla не е сред 
разследваните за момента.

Ако разследването на 
ЕС открие „доказателства 
за субсидии“, ще бъде из-
числен „среден антисубси-
диен данък“, който ще се 
налага за всички електро-
мобили, внесени от Китай.

„Когато става дума за зе-
лено развитие, правилното 
нещо, което трябва да на-
правим, е да работим в со-
лидарност и да търсим вза-
имни ползи. По този начин 

ще можем да дадем повече 
положителна енергия и по-
вече сигурност в глобална-
та борба срещу изменението 
на климата“, каза Фу Цюн.

 Еврокомисията обеща 
да направи повече, за да 
защити и изпадналия в за-
труднение сектор за произ-
водство на енергия от вятър, 
целейки „противодействие 
на нарастващото влияние 
на Китай в производство-
то“, според Bloomberg. Ки-
тайски анализатори обаче 
са на мнение, че нараства-
щите протекционистки тен-
денции в ЕС ще навреди 
на интересите на местните 
потребители и ще попречи 

Т

на континента да преследва 
целите за чиста енергия и 
ниски въглеродни емисии, 
които изискват утрояване на 
капацитета му за възобно-
вяема енергия през това де-
сетилетие.

Йе Бин, научен сътруд-
ник в Института за европей-
ски изследвания към Ки-
тайската академия за соци-
ални науки, коментира, че в 
допълнение към протекцио-
нистките действия в сфера-
та на търговията, последни-
те законодателни процеси 
също показват, че ЕС „за-
тваря вратите“ за китайски 
инвеститори в сферата. „По-
добна позиция в областта на 

Поредното антисубсидийно разследване на 
ЕС спрямо китайски електромобили ще има 
негативен ефект за търговията

Нарастващите протекционистки тенденции в европейския съюз (ес) по отношение  
на чистата енергия ще навреди на интересите на потребителите там и ще постави пречки 
пред по-широкото икономическо сътрудничество с Китай, смятат китайски анализатори.  
в това, което Bloomberg описа като „едно от най-силните опровержения досега от страна  
на Пекин срещу подхода на ес в защитата на неговия нововъзникващ зелен енергиен 
сектор“, ръководителят на китайската мисия в Брюксел Фу Цюн каза преди дни, че 
решението на съюза да започне антисубсидийно разследване срещу вноса на електрически 
превозни средства от Китай е „несправедливо и достойно за съжаление”. освен това Фу 
предупреди, че „също така има съобщения, че китайски фотоволтаични продукти и вятърни 
турбини също могат да бъдат обект на разследвания“ от ес.
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Планинската верига У’ишан се намира на 
350 км северозападно от столицата на 
провинция Фудзиен. Планината е известна 
в цял свят с производството на черен 
чай и улунски чай, със статута си на 
убежище за няколко редки и ендемични 
растителни вида, с драматичните си 
речни долини и изобилието от важни 
храмове и археологически обекти, част от 
културното наследство на ЮНЕСКО. 

забележителности

Живописната планинска верига У’ишан

Реката с девет завоя  
и живописната зона  

край двореца У’и
Реката с девет завоя (Дзиу  

цю си 九曲溪) е централна 

забележителност в плани-
ната. Тя внезапно проме-
ня курса си девет пъти за 
8,5 квадратни километра, а 
за това разстояние може да 
видите и два великолепни 

водопада, известни като во-
допада Зелен дракон и во-
допада Феникс. 

Няколко пещери са раз-
положени непосредствено 
до водопадите, давайки на 
посетителите несравни-
ма гледка през каскадите 
от вода. Реката е ограде-
на от двете страни от пла-
нински върхове и камъни 

с необичайни форми, кои-
то са преплетени с различ-
ни водни течения. 

Всеки завой образува 
уникален живописен и пое-
тичен пейзаж и всеки пей-
заж има свое име. Бамбу-
ковите салове за посетите-
лите ще ви позволят да се 
насладите изцяло на неве-
роятната гледка.

Крайната дестинация на 
водния маршрут е дворе-
цът У’и, който е един от 
6-те най-известни даоист-
ки храма, построени при 
династията Сун (742 – 755). 
В двореца се намира улица 
Сун, която е средновеков-
на реплика на улица, пъл-
на със сгради в стила на 
династия Сун.
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Пещерната зона „Водна завеса“

             Връх Тиенйоу      
Връх Тиенйоу, или Вър- 

хът, който плува в небето 
(天游峰), се намира на се-
вер от 5-ия и 6-ия завой 
на Реката с девет завоя 
и покрива площ от 4 кв.  
км. С непрекъснато про-
менящите се отражения 
на облаците във водата 
и слънцето, греещо през 
мъглата, връх Тиенйоу е 
едно от задължителните 
места, които трябва да 
видите в района на пла-
нината У’и.

След дъжд или кога-
то се зазори, безбройни-
те облаци позволяват да 
се вижда само върхът на 
планината, откъдето ид-
ва и името й, което бук-
вално означава „скитащ 
се в небето“ или „плуващ 
в небето“.

Гледката от върха се  
променя през различни-
те сезони: цъфтящи цветя 
през пролетта, гъста зе-
ленина през летните ме-
сеци, цветна есенна пре-
мяна и облачен пейзаж 
през зимата.

Скалата „Съскащия тигър“

Маршрутът „Една черта небе“   

Живописна зона „Да Хон Пао“  

„Една черта небе“ (一线
天 И сиен тиен) е маршрут 
в най-южната част на пла-
нинската верига У’ишан. 
Тя основно представлява 
обширна долина, прости-
раща се от изток на запад. 
Местността е известна с 

линейния си изглед към 
небето от дъното на доли-
ната. Синята скала и скала-
та на павилиона, срещу три 
пещери, също са известни 
със своята груба красота, 
стръмност и разнообраз-
ни ниши.

Скалата на съскащия 
тигър (虎啸岩 Ху сяо йен) е 
един от 36-те известни пла-
нински върха на планината 
У’ишан. Той е много стръ-
мен и откъснат от другите 
върхове около него.

Името му идва от това, 
че е във формата на ре-
вящ тигър, а звуци, напо- 

добяващи съскане на ти-
гри, могат да се чуят всеки 
път, когато вятърът задуха 
през боровата гора. Леген-
дата разказва, че божество 
яздело на тигър в плани-
ната. Повечето подходящи 
маршрути обикалят в под-
ножието на върха и разкри-
ват красиви гледки.

Живописната зона „Да 
Хон Пао“ е в централната 
част на планинската вери-
га. В тази област можете 
не само да видите будист-
кия храм Йонлъ, най-голе-
мият храм в тези плани-
ни, но и да посетите място-
то, където расте добре по-
знатият чай Да Хон Пао. 

Това е един от 10-те най-из-
вестни вида чай и културно 
съкровище на Китай. Този 
чай се използвал за отдава-
не на почит към импера-
торите от династията Мин 
(1368 – 1644). Чаените дър-
вета, които растат на ска-
лата са само 10, но са на 
възраст над 1000 години.

Пещерата Водна завеса 
(水帘洞 шуей лиен дон) е 
най-голямата пещера в пла-
нинската верига У’ишан. 
Дълбоките долини обра-
зуват пукнатини сред ог-
ромни скали с различни 

форми и размери. През 
пукнатините текат потоци 
и водопади. Изобилстват 
борови дървета, бамбуко-
ви гори и различни цветя.

Пространствата меж-
ду скалите и потоците са 

мястото, където са засаде-
ни известните чаени дърве-
та У’и. Гъста група от тези 
чаени дървета е разпръсна-
та в Пещерата на деветте 
дракона, подхранвана с во-
да от изворите.










10 днесКитай
10 – 16.11.2023

партньорстВо

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Лъчезар ДиНев, 
председателят  
на Българо-китайската 
търговско-промишлена 
палата (БКТПП),  
в интервю за КМГ сподели 
някои идеи за нови 
партньорства с китайски 
компании, както и  
за участието на Палатата 
в Шестото международно 
изложение за внос  
в Шанхай

– Г-н Динев, разкаже-
те ни повече за някои ак-
туални програми, по кои-
то БКТПП работи и които 
са свързани с българо-ки-
тайското търговско сътруд-
ничество?

– Преди около седми-
ца представихме внесени-
те от нас китайски дроно-
ве за селското стопанство. 
Голям интерес предизвика 
демонстрацията, която на-
правихме пред селскосто-
пански и земеделски про-
изводители, те останаха оч-
аровани от възможности-
те, които им предоставят 
тези дронове за повишава-
не ефективността от тяхна-
та работа. 

Както знаем, Китай е 
най-големия производител 
на дронове, ние внасяме и 
сега вече представяме тех-
ните възможности в раз-
личните области на селско-
стопанското производство. 

Пак по същото време, в 
черноморския град Бургас, 
заедно с Центъра за насър-
чаване сътрудничеството в 
селското стопанство между 
Китай и страните от ЦИЕ 
проведохме втория етап на 
специализираната програма 
за Иновации в земеделието, 
която е в рамките на Ме-
ханизма за сътрудничество 
между Китай и тези страни, 
сред които е и България. 

Бяха показани и награ-
дени най-добрите иновации 
в областта на селското сто-
панство. Едновременно с 
това, работим съвместно с 
няколко български висши 
учебни заведения по Про-
грама за „Автономни трак-
тори и автономни системи”. 
И в това отношение сме до-
волни, защото вече вижда-
ме резултатите – увеличава 
се търсенето на тези систе-
ми от различните селско-
стопански производители.

– На едно от най-мащаб-
ните международни търгов-
ски изложения – Шесто-
то издание на китайското 
еКсПо, тази година пове-
че държави и повече ком-
пании да покажат своите 
продукти. Какво ще бъде 
участието на БКТПП?

– Българо-китайската  
търговско-промишлена па- 
лата се включи в шансовете 
на България, организирани 

Председателят на БКТПП: Имаме нужда от 
Китай и ще работим сериозно за засилване на 
сътрудничеството с китайските компании

от Центъра за насърчаване 
сътрудничеството в селско-
то стопанство между Ки-
тай и ЦИЕ. 

Искам да подчертая, че  
освен като Палата, ние уча- 
стваме и като компания, 
която произвежда и изнася 
една уникална вода – „ро-
зовата вода за пиене”. И то-
ва е нещо, което за първи 
път ще покажем на между-
народното изложение. Тази 
вода е продукт, чието разра-
ботване започна през 2012 г. 
по идея на наши китайски 
партньори и представлява 
чиста изворна вода и ефир-
но розово масло от българ-
ската роза „Дамасцена”. 

Тя е с ниска минерализа-
ция и е подходяща за еже-
дневна употреба, а изворът, 
от който се взема, е разпо-
ложен в сърцето на плани-
ната Родопи. Тази специал-
на розова вода за пиене за-
силва имунната система и 
прочиства организма. Розо-
вата вода за пиене е про-
дукт, който е съвместна раз-
работка между България и 
Китай и който вече намери 
своя китайски пазар. Това 
не е козметичен продукт, 
не е нещо, което се прави 
от розово масло и за това 
и цената не е толкова ви-
сока, колкото е на розово-
то масло. 

Основата на продукта 

на изложението в Шанхай 
представихме и други про-
дукти – хранителни, селско-
стопански, а също и инстру-
менти, които се използват 
за тяхното производство, 
включително и специфични 
ножове, изработени ръчно 
от български производите-
ли по специален начин. То-
ва са уникати, които досега 
сме представяли на различ-
ни изложения в цял свят и 
които са печелили много 
награди, тъй като те се из-
работват „на ръка” по спе-
цифична технология. 

По този начин ние се 
опитваме да разнообразя-
ваме продукцията от Бъл-
гария, която представяме 
в Китай, с различни, но-
ви видове стоки. През юни, 
представители на палатата 
бяхме на посещение в про-
винция Анхуей, където от-
крихме български павили-
он. И именно там ми на-
прави впечатление, че пове-
чето продукти, които Бъл-
гария представя в Китай, 
са на основата на българ-
ското розово масло, тоест 
– нямаме достатъчно други 
разнообразни стоки и про-
изводства. 

А страната ни има мно-
го разнообразни възмож-
ности. Направи ми също 
така впечатление, че ня-
маме продукт, който може 

хареса на китайската пуб-
лика. Но нека това да ос-
тане изненада за китайски-
те и чуждестранни гости на 
Шанхайското изложение! 
Надявам се, че с участие-
то си в Шестото изложение 
за внос ще направим след-
ващата крачка и ще заси-
лим сътрудничеството си с 
китайски партньори, с раз-
лични фирми и компании, 
ще сключим нови догово-
ри и споразумения.

– Българо-китайската 
търговско промишлена па- 
лата има голям принос за 
повишаване интереса на 
китайски туристи към Бъл-
гария и обратно. разкажете 
ни повече за този проект?

– Преди няколко месе-
ца Българо-китайската тър-
говско-промишлена палата 
участва в изложение, свър-
зано с възможностите за ту-
ризъм между България и 
Китай в град Нинбо. 

Искам да посоча и резул-
татите от това наше учас-
тие тогава – вече имаме ня-
колко групи туристи от Ки-
тай, които посещават не са-
мо България, но и Балкан-
ския регион – Македония, 
Сърбия, Косово, но за пър-
ви път всъщност българска 
компания организира тези 
екскурзии, тъй като досега 
такива бяха инициирани и 
организирани от компании 

на други страни, например 
албански. Така че смятам, 
че имаме доста голям на-
предък в организирането на 
китайски групи туристи за 
обиколка на няколко стра-
ни от балканския регион, 
разбира се и в България.

– Какви други събития 
предвиждате и какви учас-
тия ще има ръководената 
от вас Българо-китайска 
палата след изложението 
в Шанхай?

– Непосредствено след 
участието на палатата на 
Шестото международно из-
ложение за внос в Шанхай, 
от 10 до 15 ноември в град 
Нанкин ще се проведе изло-
жение, което е организира-
но от няколко фирми, които 
бяхме на посещение в град 
Нинбо. Тогава се обединих-
ме около решението да на-
правим съвместно експо, по 
време на което да покажем 
някои нови продукти. 

След това – от 15 до 19 
ноември, делегация от пред- 
ставители на български ком-
пании ще участва в China  
high-tech expo – изложение 
за високи технологии, в 
Шънджън. 

Нашата палата, заедно 
с представители на Евро-
пейската комисия, както 
и няколко организации от 
други страни, ще се опи-
таме да представим някои 
от най-добрите предприя-
тия от България. 

Целта ни е да покажем 
възможностите на българ-
ските компании в сфера-
та на високите технологии, 
за да можем да привлечем 
китайски инвестиции и да 
сключим споразумения за 
сътрудничество.

Очаква се също така в 
края на този месец да прис- 
тигне в Пекин новият бъл- 
гарски посланик, който има 
много добри идеи, има и 
дълъг опит в дипломатиче-
ската дейност и се надява-
ме, наистина, заедно с на-
шите предложения за раз-
личните активности, как-
то и тези на българското 
посолство да постигнем 
по-широко сътрудничест-
во с нови китайски компа-
нии и организации в тър-
говията и инвестиционно-
то партньорство. Китай е 
голяма страна, ние има-
ме нужда от нея и наисти-
на намеренията ни са да 
работим сериозно и да си 
сътрудничим с китайските 
компании. 

Вече всички сме свиде-
тели на факта, че Китай все 
повече се отваря към дру-
гите страни и възможност-
ите там са огромни и ние 
задължително следва да се 
възползваме от тях!

още от пръв поглед „да 
грабне” посетителя. Про-
дукт, който да е на по-дос-
тъпна цена. 

Защото, знаем, че цена-
та на розовото масло не е 
никак малка и не се купува 
достатъчно. И затова реши-
хме да използваме розово-
то масло и българската роза 
по-специално, за изработва-
нето на нещо по-атрактивно 
и по-полезно, което ще се 

е екстракт от рози и вода,  
в определено съотношение.  
През 2017 г. за нея, в Абу 
Даби получихме една от 
най-големите награди за 
иновативен продукт. 

Оттогава разпространя-
ваме тази вода в 37 държа-
ви, като, разбира се – тъй 
като е съвместна разработ-
ка с Китай – най-голямото 
количество, което изнася-
ме е за Китай. Освен това 
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Защо цените на перлите на китайския 
пазар скочиха значително

Н
еотдавна в жи-
во предаване за 
перли в „Таобао“ 
– най-голямата  
платформа за еле- 
ктронна търго- 

вия в Китай, водещият про- 
дава перлена огърлица на 
стойност около 5000 юа-
на само за десет минути. 
Той насочва потребители-
те с различни въпроси ка-
то „Какво ниво перли бихте 
искали да ви предложа се-
га?“ и гарантира качеството 
на огърлиците като „най-до-
брите, които избрах“ и „пер-
лите нямат никакви недос-
татъци“. За периода на жи-
вото предаване постъпват 
и множество поръчки, ка-
то водещият трябва усърд-
но да запише данните на 
купувачите и идентифика-
ционните номера на перле-
ните продукти, за да не ста-
не объркване.

Перлите в миналото 
са пренебрегвани от голя-
ма част от потребителите. 
Младите жени по-скоро ги 
описват като „бижутата на 
мама“ и не проявяват голям 
интерес към такива проду-
кти. През последните две 
години обаче перлени огър-
лици, обеци и др. започват 
да се търсят все повече от 
младите хора. С нараства-
нето на цените, перлите ста-
ват почти толкова популяр-
ни, колкото златото.

Нарастването на цената 
всяка година при бижутата 
може да се каже, че е стан-
дартно явление. Но много 
търговци наричат увеличе-
нието на цените на перлите 
тази година „ирационално“.

во за бижута в онлайн плат-
формите, смята, че общо-
то увеличение на цените на 
перлите се влияе от мно-
жество фактори. Сред тях 
намаляването на мащаба 
на местното отглеждане на 
перли е основната причина 
за скока на цените на слад-
ководните перли в Китай.

„В миналото много про-
изводители на перли са из-
ползвали големи количе-
ства торове, замърсявай-
ки водните басейни. За да 
защитят екологичната сре-
да, някои райони ограни-
чиха и започнаха по-сери-
озно да регулират отглеж-
дането на перли. Броят на 
производителите на перли 
е намалял, което води до 
увеличаване в общите раз-
ходи“, казва тя.

Публичната информа-
ция показва, че Китай е 
най-големият производи-
тел на сладководни перли 
в света. Град Джудзи, про-
винция Джъдзян, е известен 
като „столицата на перли-
те в Китай“. Там се намира 
най-големият в света пазар 
за търговия със сладководни 
перли, представляващ 73% 
от общия световен пазар. 
Въпреки това, тъй като ре-
дица ферми, които не отго-
варят на екологичните стан-
дарти, бяха затворени, про-
изводството на перли зна-
чително намалява. Според 
данни на Индустриалната 
асоциация за перли в Джъд-
зян производството в Китай 
през 2019 г. е било 1,2 мили-
она килограма. За следва-
щите две години се отчита 
значителен спад на произ-
водството, като през 2020 г.  
са регистрирани 1 милион 
килограма продукция, а за 
2021 г. – едва 800 хиляди 
килограма.

От друга страна, потре-
бителското търсене на пер-
ли се увеличава от година 
на година. „През последни-
те години знаменитостите 
често носят перли, което 
може би е основната причи-
на за засилване на тази „лу-
дост за купуване на перли“. 
„В миналото хората смята-
ха, че само по-възрастните 
хора носят перлени огърли-
ци и бижута, но сега откри-
ват, че перлите са изключи-
телно стилен аксесоар и по-
казват много изтънченост и 
специална красота“, комен-
тира Джао.  

Изхвърлянето на ядрено 
замърсена вода от Япония в 
морето допълнително сти-
мулира желанието на хора-
та да купуват перли. Много 
потребители се притесня-
ват, че качеството на мор-
ските перли ще бъде засег-
нато и са започнали да пла-
нират закупуването на пер-
ли предварително. След ка-
то цената на морските пер-
ли скочи, потребителите за-
почнаха да търсят алтерна-
тива на прекрасните мор-
ски бижута, като в крайна 
сметка това увеличава по-
пулярността на сладковод-
ните перли.

Според статистиката на 
Китайската индустриална 
асоциация за производство 
на бижута и нефрит пазар-
ният размер на този сектор 
в Китай е 719 милиарда юа-
на през 2022 г. За предходна-
та 2021 г. пазарът поддържа 
подобни стойности. На фо-
на на това обаче пазарът на 
перли постига двойно уве-
личение. Потребител ко-
ментира, че морските пер-
ли са започнали да поскъп-
ват рязко още в началото на 
годината. „Миналата година 
похарчих 9500 юана, за да 
си купя перлена огърлица 
Akoya с размери 8,5 – 9 мм. 
Тази година колие с мор-
ски перли с дори по-малък 

размер вече струва 12 000 
юана. Цената на перлите ве-
че се е увеличила повече от 
два пъти.“

 „Тъй като цените на 
морските перли са се уве-
личили почти 50%, много 
хора избират вместо това да 
купуват сладководни пер-
ли. В резултат сладковод-
ните перли също са започ-
нали да поскъпват драстич-
но. А много голямо внима-
ние се отдава и на качест-
вото – хубавите перли ста-
ват все по-скъпи“, коменти-
ра друг потребител.

Сладководните перли 
са добре познати със свое-
то голямо разнообразие от 
форми, размери и цветове, 

както и от всеобхватния си 
ценови диапазон. Освен ряз-
кото поскъпване на високо-
качествените перли, цената 
на евтините перли също се 
повишава.

Г-жа Ли, която се за-
нимава с търговия на ед-
ро със сладководни перли, 
казва пред репортери, че 
през миналата година це-
ната на огърлици с малки 
перли е била едва около 50 
– 60 юана, но сега цената е 
повече от 100 юана.

Защо цените на перли-
те отбелязват такъв значи-
телен скок на китайския па-
зар?

Г-жа Джан, която се за-
нимава с предавания на жи- 

общестВо

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Пътят към желания дълготраен мир
рябва да изслуш-
ваме мненията на 
различни стра-
ни и да се стре-
мим към взаим- 
на изгода. Това е 

заключението от форума 
„Сяншан“ в Пекин. Това 
заяви Интизар Хадим, ръ-
ководител на афганистан-
ския Център за изследва-
не на мира и развитието.

На 31 октомври в Пе- 
кин приключи 10-ият фо-
рум за сигурност „Сян-
шан“, в който взеха учас-
тие над 1800 представи-
тели около 100 страни и 
международни организа-
ции. Те обсъдиха въпро-
си, свързани с колектив-
ната сигурност и начини-
те за реализиране на дъл-
готраен мир.

Ключова дума на на-
стоящия форум бе „колек-
тивна сигурност“. 

Същевременно вели-
ките сили имат особени 
отговорности в поддържа-
нето на световния мир и 
стабилност. Както заяви 

Дейвид Финкелщайн, ви-
цепрезидент на Центъ-
ра за анализ на военно-
морските сили на САЩ: 
„Военното сътрудничест-
во между Китай и Съе-
динените щати би тряб-
вало да се поднови, тъй 
като отношенията между 
армиите на двете стра-
ни са от важно значение  
за света“.

От дълго време фору-
мът „Сяншан“ дават трибу-
на на развиващите се стра-
ни. „Малките държави се 
нуждаят от платформа, за 
да изкажат своето мнение. 
Форумът „Сяншан“ им да-
ва такава“, заяви в интер-
вю за КМГ южнокорейски 
експерт по международни 
въпроси.

На фона на усложня- 

ващата се международна 
обстановка все повече хора 
осъзнават, че сигурността 
е предпоставка за разви-
тие, и цялото човечество 
е неразделна общност на 
сигурност. В този смисъл, 
призивът за колективна си-
гурност, който бе отпра-
вен на форума „Сяншан“, 
си струва да бъде сериоз-
но обмислен.

Т
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Китайският културен център в София 

138. СУЗИЕ организира празничната програма 
по случай Деня на китайската култура

Концерт „Романтика  
на есента“

Да опознаем китайската 
философия и култура  
чрез съвременния танц

предизвикаха изпълнения-
та на Ли Жонги на тради-
ционните китайски инстру-
менти гуджън и дзинху и 
акомпаниментът му на Чън 
Фейхуан при изпълнението 
на древна китайска песен.

По-късно учителят по ки-
тайски Ли Мънся изпълни  

китайски танц, а учени-
ците от танцовия клуб на 
138. СУЗИЕ изпяха песен-
та „Син и бял порцелан“, 
която показа красотата и 
ритъма на китайския танц.

Дин Яни от Китайския 
културен център изпълни 
ритуала на чаеното изкуство 

а 19 октомври 
с подкрепата на 
Китайския култу-
рен център в Со-
фия, 138. СУЗИЕ  
проведе интерес- 

но събитие под мотото 
„Ден на китайската култу-
ра“. Чрез прекрасни музи-
кални изпълнения и показ-
вайки умения в традицион-
ни китайски занаяти, уче-
ниците се впуснаха в едно 
незабравимо пътешествие в 
китайската култура.

С топли слова при от-
криването към тях се обър-
наха Иван Стоянов, дирек-
тор на 138. СУЗИЕ, Гуан 
Син, културен съветник 
на Китайското посолство 
в България, Хон Хай, ди-
ректор на Китайския култу-
рен център в София, Акси-
ния Колева, директорът от 
българска страна на Инсти-
тут „Конфуций“ – София, 
Антония Цанкова, дирек-
тор на специалност „Ки-
таистика“ към СУ.

В началото на събитие-
то ученици от 138. СУЗИЕ 

а 21 октомври 
Китайският кул- 
турен център в 
София бе дома-
кин на  концер-
та „Романтика-

та на есента“. Българският 
пианист Томислав Вичев 
и певицата Марта Кукула-
рова, заедно с китайски и 
български млади изпълни-
тели поднесоха на публи-
ката една незабравима му-
зикална вечер.

Томислав Вичев и со-
праното Марта Кукуларо-
ва изпълниха класически и 
модерен репертоар, вклю-
чително „Хабанера“, „Май 
дарлинг“, оперни откъси 
като My Father и песни ка-
то Moon River. 

Интересно беше и пред- 

ставянето на младите из-
пълнители Дин Яни от 
екипа на ККЦ и Николай 
Верков, студент от Българ-
ската национална музикал-
на консерватория, които 
изпълниха китайска народ-
на музика и соло на пиа- 
но. Аплодисменти предиз-
викаха изпълненията на 
саксофон и валдхорна на 
китайска и западна музи-
ка на студентите Дон Дзя- 
дзюн и Ли Дзябао.

Музикалната вечер бе 
част от дейността на Ки-
тайският културен център 
в София за развитие на 
културното сътрудничест-
во между Китай и Бълга-
рия и насърчаване на кул-
турния обмен между циви-
лизациите.

рима изключи-
телни танцьори 
по модерни танци 
от Китай участва-
ха във финалите 
на Международ-

ния хореографски конкурс 
Linkage 2023. Това са тан-
цьорът Лиу Баониу, мла- 
дият преподавател Шън 
Инин от Музикалната кон-
серватория в Синхай и док-
торантът от Пекинския пе-
дагогически университет 
Лан Минмин, които бяха 
специално  поканени от 
Китайския културен цен-
тър да споделят своя опит 
в България. 

Целта бе  да се съдейст-
ва за създаване на артисти-
чен диалог между танцьор-
ите от Китай и България. 

На проведения на 1 ноем- 
ври в Китайския култу-
рен център в София уърк- 
шоп тримата хореографи 
се опитаха през двата ча-
са на общуване чрез танца 
да предадат на присъства-
щите знанията си за връз-
ката между традиционна-
та китайска култура и по-
тока на енергия на човеш-
кото тяло и ум.

На поканата за участие 

Н

Н

Т

и обясни дълбокото значе-
ние на китайската чайна 
култура.

Празничната програма 
включваше демонстрация 
на калиграфското изкуство, 
изложба на традиционна ки-
тайска живопис, представя-
не на чаеното изкуство, из-
работване на китайски въ-
зли, китайско изрязване на 
хартия и други занаятчий-
ски дейности, както и пре-
обличане с традиционни-
те китайски облекла ципао 
и ханфу. Учениците имаха 
възможност да преживеят 
и да разберат по-добре ки-
тайската култура. Интерес 
предизвика и фотоизложба-
та „Здравей, Китай“, която 
показа уникалната красота 
на Пекин и Нинбо.

Денят на китайската кул-
тура не само даде възмож-
ност на учениците от 138. 
СУЗИЕ да покажат своите 
таланти и да разберат ки-
тайската култура, но и за-
дълбочи културния обмен 
и приятелството между Ки-
тай и България. 

изпълниха красива ки-
тайска песен. Един от ак-
центите на този незабравим 
за учениците ден беше пре-
красното представление на 
китайски студенти, които 
демонстрираха очарование-
то на китайската класиче-
ска музика. Аплодисменти 

се отзоваха много българ-
ски любители на съвремен-
ните танци. Целта на ор-
ганизаторите бе всеки от 

участниците да преоткрие 
себе си чрез танца. 

приятели

ерик СоЛхайМ, 
президент на 
института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

страницата подготви  
Красимира иваНова
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здраВе

Инхалатор добива опасна 
популярност сред децата  
в начални училища 

Яжте ябълки  
за силен имунитет

нхалатор стик за  
запушен нос, на-
ричан още „Ене- 
ргиен стик“, на-
последък доби 
голяма популяр-

ност в Китай, където деца 
в начални училища го из-
ползват, за да намалят стре-
са и да се съсредоточат вър-
ху ученето.

Вниманието на обще-
ството бе привлечено след 
видео от магазин в Тиенд-
зин, в което дете пита про-
давач в магазин дали имат 
„Енергиен стик“ и добавя: 
„Колкото повече го вдиш-
вам, толкова повече се 
пристрастявам“.

По данни на платфор-
мите за онлайн търговия, 
напоследък инхалаторът се 
продава добре в цял Китай, 
като някои магазини са реа-
лизирали близо 10 000 брой-
ки, а цените се движат от 
едва 6 до 128 юана. 

Продуктът съдържа мен-
тол, парченца лед, камфор, 
етерични масла и други със-
тавки според рекламите на 
„Таобао“. Има и аромати на 
диня, чай и портокал. Ня- 

кои съдържат алкохол, за да 
привлекат повече клиенти.

Повечето търговци твър-
дят, че продуктите им са 
безопасни и не представля-
ват опасност за здравето на 
хората. Но има лекари, кои-
то не са съгласни с това, и 
казват, че ако дете използва 
редовно назален инхалатор, 
това може да причини сери-
озно увреждане на носната 
лигавица, да доведе до ин-
фекции на носа, синусите, 
трахеята и белите дробове 
и дори да причини увреж-
дане на обонятелния нерв.

След видеорепортажа 
Асоциацията на потреби-
телите в Тиендзин отбеля-
за, че родителите и децата 
трябва да бъдат бдителни, 
да се забрани строго носе-
нето на „Енергиен стик“ в 
училище и да бъдат премах-
ват каналите за продажба. 

От там препоръчаха в 
училищата да бъдат поста-
вени и постери с обясне-
ния, за да се повиши ос-
ведомеността на децата за 
опасностите от вдишване-
то му, включително риска 
от пристрастяване.

тдавна е дока-
зано, че ябъл-
ките са един от 
плодовете, съ-
държащи мно-
го полезни за 

организма вещества.
Те са богати на витами-

ни като А, В, С и Е. Освен 
това съдържат желязо, мед, 
манган, калий и натрий. 

Едновременно с това 
ябълките имат само 70-
100 калории, но успешно 
могат да заменят шокола-
да и да задоволят нужди-
те на организма от захар. 
Те също съдържат и зна-
чително количество фено-
ли, които регулират нивата 

на холестерола, като нама-
ляват лошия и повишават 
добрия.

Според традиционната 
китайска медицина ябъл-
ките са сладко-кисели на 
вкус и въздействат върху 
меридианите на далака и 
белите дробове. Те пома-
гат за секрецията на теч-
ностите в организма, успо-
кояват възпаления, полез-
ни са за белите дробове 
и далака, подобряват апе-
тита, справят се с диария- 
та и запека, зареждат с 
енергия, подобряват хра-
носмилането, понижават 
кръвното налягане и по-
вишава имунитета.

И

О

Младите поколения в Китай обръщат 
поглед към самолечението  
при емоционални проблеми

В
условията на Covid-19 
и самоизолация хората 
търсеха вътре в себе си 
начини да намалят тре-
вожността и да облек-
чат депресията.

Неотдавна, в един неделен следо-
бед 15 младежи лежат върху цвет-
ни килими и възглавници, разпо-
ложени в кръг. Очите им са затво-
рени, някои с изпънати напред кра-
ка, а други свити на кълбо, сякаш 
спят. Кун И е с кръстосани крака 
пред тях и със специален чук удря 
леко метални купи пред себе си, 
предизвиквайки звук, който дълго 
отеква в тихата стая в центъра на 
Шънджън, един от най-забързани-
те градове в Китай.

Следвайки инструкциите на Кун, 
групата участва в двучасова сесия 
за звукова медитация. Вслушвай-
ки се в бавно затихващите звуци 
на древни музикални инструменти 
като пеещи купи и гонгове, учас-
тниците се опитват да намеря спо-
койствие от забързаното ежедневие. 
След това инструкторът ги кара да 
си представят, че разговарят с мъ-
дрец, облечен в бяло, да му зада-
ват въпроси и да търсят отговори. 
В последната част на сеанса мла-
дите хора биват насърчени да спо-
делят своите размисли с останали-
те участници.

„По време на сесията много хо-
ра се питаха за крайния смисъл на 
живота, но всеки даваше различни 
отговори от мъдреца – всъщност 
себе си“, казва Кун, който ръководи 

споделят с някого.
„Фазата на съня, макар и да трае 

само половин час, е много деком-
пресираща и релаксираща и мно-
го хора се събуждат с усещането, 
че са спали дълго време“, разказ-
ва Кун И.

37-годишна бивша служителка 
на университет се насочва към изу-
чаване на лечението чрез изкуство 
през последните години, след като 
самата тя се вдъхновява при пър-
вия си опит през 2016 г. Тя забе-
лязва, че младите китайци, които 
са непредубедени, сега са готови 
да опитат лечение с изкуство, кое-
то допреди няколко години е има-
ло малка популярност.

Кун И отдава част от причина-
та на честите карантини и соци-
ално дистанциране, практикувани 
през последните три години покрай 
епидемията от COVID-19, които са 
променили начините, по които хо-
рата се справят със стреса.

Арттерапията остава ниша в Ки-
тай, но Кун И смята, че пазарът се 
разширява. В епохата след панде-
мията хората имат все по-големи 
нужди от облекчаване на стреса и 
от духовен живот. Според доклад 
на популярната след младите ки-
тайци платформа за видеосподеля-
не Bilibili, по-младите поколения са 
все по-загрижени за психичното си 
здраве. Броят на гледанията на ви-
деоклипове, свързани с такива те-
ми, през изминалата година отбе-
лязва огромен ръст от 83% на го-
дишна база.

Сред потребителите, които тър-
сят отговори или предлагат идеи по 
психологически въпроси чрез плат-
формата, тези на възраст до 24 го-
дини са 76 процента. Емоционал-
ните думи с висока честота на тър-
сене в платформата включват „тре-
вожност“, „депресия“ и „стрес“, по-
казва докладът.

Нуждата на младите да наме-
рят развлечение извън работата е 
довела до появата на разнообраз-
ни нови преживявания, насочени 
към релаксация. Готовността им да 
плащат за тези модерни хобита е 
причина за създаването на компа-
нии, които се занимават с облек-
чаване на стреса.

студио, предлагащо курсове за ду-
ховно лечение, съчетани с форми 
на изкуството като живопис, му-
зика и танци.

Такива духовни, медитативни 
преживявания, които могат да на-
малят стреса и тревожността и да 
облекчат депресията, са най-новата 
възможност за стресираното мла-
до поколение в Китай, което тър-
си спокойствие и се опитва да на-
мери себе си.

Сред групите клиенти на Кун 
са хора, които се интересуват от 
изкуство и психология – образо-
вани млади, нуждаещи се да се 
отпуснат, и майки на пълен рабо-
тен ден, които искат да учат и да 
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През септември тази година делегация от дипломати 
от различни страни започна пътешествието си 
през коридора хъси, преминавайки през градовете 
Ланджоу, Джанйе, Дзяюгуан и Дунхуан, както и 
покрай Жълтата река, пъстроцветните планини, 
великата китайската стена и пещерите Могао. С това 
те продължиха да дават своя принос за приятелския 
обмен между Китай и останалия свят. 

Култура

ъбитието бе ор-
ганизирано от 
Министерство-
то на култура-
та и туризма и 
бе част от „Оби-

колката на дипломати из 
Китай“. През няколкото 
дни пътешествие из стра-
ната дипломатите се запоз-
наха с културите на Жълта-
та река и на Пътя на коп-
рината, усетиха дълбочина-
та и широтата на китайска-
та цивилизация, наслади-
ха се на уникалните тра-
диции и красотата на при-
родата в Гансу.

Историческите релик-
ви и културното наслед-
ство носят гените и кръв-
ната линия на китайската 
нация. Те са свидетелство 
за 5000-годишната велико-
лепна култура на Китай. В 
музея на провинция Гансу 
неолитната керамика, пис-
мата от династия Хан, съ-
кровищата от Пътя на коп-
рината от династиите Хан 
и Тан и други културни ре-
ликви привлякоха внима-
нието на дипломатите от 
различни държави. Всич-
ки бяха възхитени, че Пъ-
тят на коприната се прос-
тира на три хиляди мили, 
а китайската цивилизация 
е просъществувала 8 хиля-
долетия.

„Тук научих за дългата 
история на Гансу и придо-
бих по-дълбоко разбиране 
за близките връзки между 
древен Китай и Запада“, 
казва Атаю Ксисаму, по-
сланик на Тайланд в Китай.

В разноцветния парк 
„Данся“ дипломатите от-
далече се любуват на де-
филето на Лежащия тигър 
и Седемцветните хълмове. 
„Седемцветните хълмове са 
изключително красиви. Ни-
кога не съм виждал по-кра-
сиво място от това тук.“ То-
ва е първото впечатление на 
Джанйе, особено от ефек-
тивната защита на мястото 
и рационалното му използ-
вана от китайското прави-
телство. „Браво на Китай! 
Нека целият свят да опоз-
нае това място, нека хора-
та да го посетят и да ви-
дят красотата на Китай“. 

С

Дипломати от 
различни страни 
се запознаха с 
китайската 
култура по Пътя 
на коприната 

страницата подготви  
Красимира иваНова

Това казва първият секре-
тар на посолството на До-
миниканската република в 
Китай, Ан Бия, изразявай-
ки надежда туризмът в то-
зи красив град да се разви-
ва успешно.

В град Дунхуан 735 пе-
щери, 45 000 кв. м стено-
писи, близо 2000 цветни 
скулптури са свидетели на 
промените, еволюцията на 
изкуството и предават един 
всеобхватен материал за ис-
торията. 

Асгат Абдулмурзаев, съ-
ветник в посолството на 
Казахстан в Китай, споделя 
пред репортери: „Великото 
културно наследство на пе-
щерите Могао заслужава да 
бъде препоръчано на све-
та. Казахстан е от първите 
страни, които се включи-
ха в съвместното изграж-
дане на „Един пояс, един 
път“. В момента Казахстан 
и Китай работят по реди-
ца мащабни проекти за съ-
трудничество. Лично аз се 
надявам, че двете държа-
ви ще задълбочат сътруд-
ничеството в областта на 
опазването на културните 
паметници.“

Освен че запознава ди-
пломатите с китайското 
културно наследство, ме-
роприятието „Обиколка на 
дипломати из Китай“ вече 
е важен начин, чрез който 
светът може да види инте-
грираното развитие на ту-
ризма и културата в Китай, 

иновативния напредък, ус-
пешното управление и въз-
никващата нощна икономи-
ка на страната. След оби-
колката дипломатите при-
знават, че Западен Китай 
се развива с много бързи 
темпове.

Аршад Фарина, съвет-
ник в посолството на Па-
кистан в Китай, споделя, че 
е бил възхитен от нощна-
та обиколка в града. „Раз-
ходката по реката, високите 
сгради на двата бряга, как-
то и спокойният живот на 
местните жители ме впе-
чатлиха. Ще споделя това 

прекрасно пътешествие със 
семейството и колегите си.“

Специален спектакъл, 
който разрушава граници-
те между публиката и ак-
тьорите, приятно е развъл-
нувал и впечатлил дипло-
матите. 

Подобният на пещера те-
атър за потапяне в прежи-
вяването „Музика и танци 
в Дунхуан“ е интерпрети-
рал различни местни тан-
ци, възстановявайки музи-
калните и танцови сцени 
от стенописите в пещери-
те Могао. Всичко това оча- 
рова дипломатите наред с 

класическата музика и тан-
ци на Китай.

„С помощта на високите 
технологии древните музи-
кални инструменти, музи-
ката и танцьорите от сте-
нописите оживяха. Това е 
наистина приятно потапя-
що преживяване в култу-
рата и туризма.“ Това спо-
деля посланикът на Слове-
ния в Китай.

„Неусетно петдневната 
обиколка приключи. От 
много години съм в Ки-
тай. Бил съм в Шанхай, 
Гуанджоу, Шънджън и съм 
свидетел на възхода и ско-
ростното развитие на ки-
тайските градове. За пър-
ви път съм в Гансу, който 
е богат и пъстър на турис-
тически и културни ресур-
си. По време на пътуването 
научих за големия принос 
на културата и туризма за 
икономиката и обществото. 
Северна Корея също отдава 
голямо значение на разви-
тието на културата и тури-
зма през последните годи-
ни, също разполага с мно-
го културни и туристиче-
ски ресурси. Надявам се, 
че Пхенян и Пекин могат 
да засилят сътрудничество-
то в областта на култура-
та и туризма,“ споделя Куо 
Бок Рьонг, съветник на по-
сланика в посолството на 
КНДР в Китай.

Съветникът в посол-
ството на Малайзия в Ки-
тай Номад Разанмусен каз-
ва: „Китай е като прохода 
Дзяюгуан пред нас – отваря 
вратите си и прегръща све-
та с отворени обятия. Пъ-
тешествието ми помогна 
да опозная по-отблизо ки-
тайската култура. Напри-
мер научих, че „историята 
е пътеводител за възхода и 
падението на една нация“ и 
колко важно е опазването 
и изследването на истори-
ческото и културно наслед-
ство. Ако някой ме попи-
та за Китай, ще му кажа, 
че китайският народ е ве-
лик и прекрасен. Нека по-
вече хора да дойдат в Ки-
тай, да видят постижени-
ята на китайския народ в 
новата ера.“
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

На 29 октомври в 
китайската столица 
се състоя „маратонски 
супер уикенд“, в който 
участваха 30 000 
бегачи, включително 
известни маратонци 
от чужбина, съобщи 
англоезичното 
китайско издание 
„Глобъл таймс“

тартът бе да-
ден сутринта от 
площад „Тиенан- 
мън“ в центъра 
на града. Подго-
товката на това 

голямо спортно събитие в 
китайската столица, което е 
главният сред множеството 
маратони в Поднебесната, 
привлече над 130 000 бега-
чи, желаещи да се регистри-
рат за участие. От множе-
ството кандидати бяха из-
брани 30 000 като най-под-
готвени за бягане в класиче-
ския маратон от 42,195 км.

Китайският бегач Чън 
Тиеню внесе нова конку-
ренция в състезанието, тра-
диционно доминирано от 
елитни африкански бегачи, 
като завърши на общо сед-
мо място с време 2:08:11. Ге-
лета Улфата от Етиопия спе-
чели шампионата, изминал 
разстоянието с време 2:07:41.

Въпреки че резулта-
тът надмина предишно-
то най-добро време, по-
ставено от Жън Лонюн от 
2:08:15 през 2007 г., време-
то на Чън беше само една 
секунда по-малко, за да се 
класира за Олимпийските 
игри в Париж. Но това го 
прави третия най-бърз ки-
тайски бегач на всички вре-
мена, след сънародниците 
му Хе Дзие и Ян Шаохуей, 
които постигнаха съответ-
но 2:07:30 и 2:07:49 на мара-
тона през март 2023 г.

„Първоначалната ми цел 
беше да завърша под 2 часа 
и 10 минути, но се чувствах 
страхотно, когато се състе-
завах с елитните бегачи“, 
каза пред репортери след 
състезанието Чън, който не 
е непознат за бяганията за 
издръжливост. 

Състезателната писта 
за Пекинския маратон – 
най-стария маратон в Ки-
тай, състоял се за първи път 
през 1981 г., се смята за жи-
вописна, тъй като включва 
няколко емблематични за-
бележителности като Воен-
ния музей на китайската на-
родна революция и кулата 
за видеонаблюдение близо 
до Птичето гнездо, или На-
ционалния стадион.

Китайското англоезич-
но издание „Глобъл тай-
мс“ съобщава, че на 29 ок-
томври, са се провели ма-
ратони в още редица столи-
ци на провинции в Китай, 
включително Сиан, северо-
западна китайска провин-
ция Шънси, в източноки-
тайска провинция Шандун, 

С
Бегачи на стартовата линия на Пекинския полумаратон

Китайският бегач Чън Тиеню завърши  
на седмо място с време 2:08:11 

През 2022 г. маратоните отново бяха възобновени 

Маратонски супер уикенд в Пекин

Успоредно с увеличава-
нето на популярността на 
маратоните в Китай, сред 
населението в страната се 
наблюдава засилване на 
вниманието и грижите за 
здравето. Национален до-
клад за фитнес дейностите 
през 2020 г., публикуван от 
базирания в Пекин Нацио-
нален център за фитнес мо-
ниторинг, показва, че сред 
възрастните хора ходенето 
и бягането са двете най-по-
пулярни физически дейнос-
ти, представляващи съот-
ветно 22,7 процента и 19,8 
процента.

Домакинството на мара-
тонски състезания в Китай 
стимулира местния туризъм 

в централнокитайска про-
винция Хънан, в провин-
ция Хунан в Централен Ки-
тай, както и в град Чънду в 
провинция Съчуан, Югоза-
паден Китай.

Маратоните, които на-
браха неотдавна популяр-
ност в Китай, бяха прекъс-
нати за две години, пан-
демията от COVID-19, но 
през 2022 г. отново бяха въ-
зобновени. 

През 2018 г. Китай стана 
свидетел на бум на марато-
ните с 278 сертифицирани 
събития, проведени в кон-
тиненталната част на стра-
ната, последвани от общо 
330 състезания през 2019 г.,  
показват данните на Ки-
тайската атлетическа асо-
циация (CAA).

Мениджърът на ССА по 
шосейно бягане Алесио Пун-
зи каза през октомври та-
зи година, че през 2023-та г.  
са регистрирани 68 китай- 
ски състезания по бягане 
като отворени за чуждес-
транни бегачи. За тези, кои-
то не успяха да стигнат до 
пекинския маратон, се про-
веде онлайн състезание на 
популярния сайт за просле-
дяване на Fitnes Keep, къде-
то участниците, завършили 
записано маратонско състе-
зание на друго място, мо-
жеха да спечелят възпоме-
нателен медал. 

и местния икономически 
растеж, тъй като то е до-
бър маркетингов инстру-
мент, който използва спорт-
ните събития особено кога-
то те са добре организира-
ни, смята спортният комен-
татор от Чънду Мао Дзялъ 
пред „Глобъл таймс“.

„В днешно време фитне-
сът и здравето са пуснали 
корени в сърцата ни. Хора-
та, които спортуват, стават 
все повече. Тази тенденция 
особено се засили след за-
почналото приложение на 
китайската национална по-
литика за фитнес“, смята 
коментаторът. 

Но маратонът не е раз- 

ходка в парка. Бегачите 
трябва да се готвят добре 
за това състезание, за да из-
бягнат редица ставни и дру-
ги травми, обяснява пред 
„Глобъл таймс“ спортен ле-
кар. Редовните целеви тре-
нировки за сила, скорост и 
издръжливост са от първо-
степенно значение. Марато-
нът на 42 километра без се-
риозна адекватна подготов-
ка може да доведе до нара-
нявания, които да прекратят 
преждевременно любовна-
та ви афера със спорта, пре-
дупреждава лекарят желае- 
щите да участват в маратон 
неподготвени за това.
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Снимка Синхуа

Създадена бе зона за свободна 
търговия в Синдзян

П
реди дни бе обя-
вено създаване-
то на 22-ата зона 
за свободна тър-
говия в Китай. 
Тя се намира в 

Синдзян-уйгурския автоно-
мен регион, състои се от три 
части – Урумчи, Кашгар и 
Хоргос, и е първата експе-
риментална зона за свобод-
на търговия в Северозапа-
ден Китай.

Представител на Минис-
терството на търговията за-
яви, че новата зона за сво-
бодна търговия ще фокуси-
ра върху улесняване на ин-
вестициите, засилване на 
финансовите услуги, насър-
чаване развитието на диги-
талната икономика и пре-
доставяне на специализира-
ни услуги.

В зоната компаниите 
с чужди инвестиции ще 

могат да се възползват от 
равен достъп до политики-
те за индустриално и реги-
онално развитие, постепен-
но ще се увеличи внасянето 
на специфичните продукти 
от съседните държави и ще 
се ускори подписването на 
съответните споразумения. 

Зоната също така ще съ-
действа за засилване на об-
мена и сътрудничеството в 
карантинните технологии 
със страните от Централна 
Азия и ще се създаде плат-
форма за правна информа-
ция и норми между Китай 
и Централна Азия.

Снимка Синхуа

Златна есен в Пекин
Станете свидетел на прекрасната гледка на златната есен в Дворцовия музей!  
Цветовете на есента нарисуваха прекрасна картина. 

П

Първият китайски 
електрически 
самолет с вертикално 
излитане завърши 
тестовете

ървият разра-
ботен и произ-
веден в Китай 
електрически 
самолет с вер-
тикално изли-

тане и кацане (eVTOL) за-
върши тестовия си полет в 
Шанхай, предлагайки но-
ви възможности за град-
ски транспорт на къси раз-
стояния.

Моделът е проектиран 
и произведен от VERTAXI 
и е наречен M1. Той има 
максимално натоварване 
от 500 килограма и може 
да превозва до пет пътни-
ка. Работейки с крейсерска 
скорост от 200 километра 
в час, самолетът има про-
ектиран обхват на полет 
от 250 километра.

Служейки като сред-
ство за транспорт на къси 
разстояния, самолетите с 
вертикално излитане и ка-
цане имат за цел да оси-
гурят на пътниците бързо 
и безопасно пътуване. Оч-
аква се M1 да отговори на 
търсенето на въздушни пъ-
тувания на къси разстоя- 
ния във и между градове-
те, като намали пътуване-
то, което ще отнеме два до 
три часа с кола, до около 
30 минути. Самолетът ще 
бъде представен на 6-ото 
международно изложение 

за внос в Китай.
Други китайски компа-

нии също се присъедини-
ха към тази нововъзниква-
ща област. Автомобилната 
компания XPeng за първи 
път представи своята летя-
ща кола Kiwigogo на Меж-
дународното автомобил-
но изложение в Пекин на 
26 септември 2020 г. XPeng 
тества и няколко прототи-
па на летателни апарати с 
вертикално излитане и ка-
цане, включително най-но-
вия си модел, AeroHT.

Китай е начело в раз-
работването на самолети 
с вертикално излитане и 
кацане. В публикуван на 
10 октомври съвместен до-
клад на министерствата на 
промишлеността и инфор-
мационните технологии, на 
науката и технологиите, на 
финансите и Администра-
цията за гражданска авиа-
ция на Китай, се предла-
га до 2025 г. този тип ле-
тателни апарати да могат 
да бъдат експлоатирани в 
пилотни схеми. 

Докладът също така 
очаква, че до 2035 г. нови  
видове безпилотни, елек-
трифицирани интелигент-
ни авиационни превозни 
средства да постигнат ши-
рокомащабно търговско 
приложение.

изложба на 
древни китайски 
стенописи в 
провинция 
Шънси
Неотдавна в 
археологическия 
музей на шънси 
бе открита 
изложбата „Древни 
стенописи“, в която 
могат да се видят 
впечатляващи 
образци на 
древното 
художествено 
изкуство.

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. „Г. раковски“ 99 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2024 г.
Каталожен № 381


